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Dvě události které k sobě patří. 
�  Sto čtyřicet devět let uplynulo od narození prvního československého prezidenta 
Tomáše Garrigua Masaryka. V Lánech uctili jeho památku u hrobu prezident 
Václav Havel  a premiér Miloš Zeman. Výročí filozofa a politika, jehož jméno je 
nerozlučně spjato se vznikem samostatného Československa v říjnu 1918, si 
připomnělo mnoho měst, obcí, a skauti u toho nechyběli.  
� Vstupem do NATO se naše republika bez velké pompy opět stala součástí 
demokratického světa, od kterého byla oddělena dohodou v Jaltě.  
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Ze zápisu 7. zasedání náčelnictva kmene OS konaného 21. ledna 1999 v Praze. 
Přítomní: sestra J. Adeéová, bratři: I. Slavíček, S. Žalud, V. Ludvík, K. Vurm, J. Žáček, Mil. Moravec, 
O. Veselý, J. Müller (na část zasedání). 
 
Korespondenčního hlasování o dohodě s Polskem se zúčastnilo 10 členů NOS, na místě 
hlasovali 4 členové. (Přijato: 14-0-0) 

Usnesení - 7 - 1 Vzhledem ke koncepci polské strany na SAN´99 ruší NOS usnesení  
6 -1 bod 3 o pořádání mezinárodního rodinného tábora.  

Usnesení - 7 - 2 Na žádost br. Pavlána, mění NOS usnesení 6 -1, bod 1 souhlasí se 
změnou odpovědného činovníka. Pověření bude uskutečněno dodatečně.  

Zpráva správce Kmenové knihy: 
Br. Sýkora oznámil, že Kmenová kniha´98 je zpracována podle registrací. Současně byly 
předány adresáře NOS a přehledy o počtech členů župním zpravodajům k opravám.   

Usnesení - 7 - 3 NOS pověřuje br. Vl. Sýkoru funkcí správce Kmenové knihy. 

Zpráva zahraničního zpravodaje br. K. Vurma 
• Zpráva o  jednání se zástupci  rakouské národní gildy v Polné je přílohou zápisu 

z náčelnictva.  
• K zajištění informovanosti o činnosti kmene požádal zahraniční zpravodaj o možnost 

odesílat 5 výtisků Kmenových novin zahraničním gildám.  
• V prosincovém čísle ISGF Zentraleuropa Neugierigkeiten byl uveřejněna nabídka na FJ 

„Phenomenon“ v době od 17. do 31. 7. 1999. Přihlášky v ČR přijímá s. O. Vajnerová.  
• Zahraniční zpravodaj doporučil, ze dvou kandidátních zemí pro konání Světové 

konference ISGF v roce 2000, Kanady  a Rakouska, podpořit kandidaturu Rakouska 
jako vhodnější pro náš region. 

Usnesení - 7 - 3 UNOS souhlasí s výsledky jednání se zástupci Rakouské národní Gildy 
v Polné. 

Usnesení - 7 - 5 NOS souhlasí se zasíláním Kmenových novin zahraničním gildám.  

Usnesení - 7 - 6 UNOS doporučuje, aby se 23. světové konference ISGF v roce 2000 
konala v Rakousku.  

Poplatek pro ISGF pro rok 1999 je stanoven na 40 BF za 3000 členů. Pro další roky není 
výše stanovena.  
Zpráva zpravodaje pro vzdělávání  - br. Ludvíka 
Formálně a hospodářsky je LŠ OS´98 ukončena. Závěrečná zpráva a vyhodnocení 
písemných prací bude ukončeno na instruktorském sboru školy. Příprava lesní školy´99 
probíhá,  jedná se s přednášejícími, zatím je přihlášeno 19 zájemců (2 do 25 let, 9 kolem 
40 let, zbytek nad 40 let, 9 jich má zájem získat vůdcovskou zkoušku OS). 
ÚNOS vzalo na vědomí návrh rozpočtu a účast br. Pavlána v pracovní skupině pro 
vzdělávání OS.  

Usnesení - 7 - 7 Projednat a přijmout Statut odboru pro vzdělávání OS, souběžně 
připravovat realizaci vůdcovských zkoušek OS.  
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Zpráva tiskového zpravodaje  - br. Žáčka 
• Oznámil vytištění a distribuci Kmenových novin 98/4, záměr obměnit úpravu nového 

ročníku, zařazovat podle potřeby slovníček užívaných zkratek ve skautské literatuře, 
zejména složitých cizích názvů.  

• Oznámit dokončení (doplnění) grafické úpravy a po ukončení textové korektury její 
připravenost pro tisk. Bude vydána v rámci Kmenové knižnice. 

Zpráva hospodáře náčelnictva OS - br. Mil. Moravce 
Informoval o vyúčtování kmenové porady v Polné a o průběhu sbírky na Jamboree.v 
Chile. 
Usnesení - 7 - 8 UNOS vzalo na vědomí vyúčtování kmenové porady a děkuje všem 
dárcům  za přispění na fond účasti naší delegace v Chile, který byl předán ekonomickému 
oddělení ÚRJ.  

Soutěž o logo k 80. výročí oldskautingu. Po předložení výsledků vyhlášené soutěže 
rozhodlo NOS o dalším postupu.  

Usnesení - 7 - 9 Z výsledku korespondenčního hodnocení je patrné, že většina návrhů 
nenaplnila zcela cíl soutěže. Proto NOS vyzývá autory vybraných návrhů k jejich 
dopracování a to pouze pro materiálové provedení v čistém kovu nebo kovu 
s barevným smaltem. (kovový odznak). 

Ze zápisu 8. zasedání náčelnictva kmene OS konaného 4. února 1999 v Praze. 
Přítomní: setra J. Adeéová, bratři: I. Slavíček, S. Žalud, J. Žáček, M. Moravec, O. Veselý.  
Omluveni: V. Ludvík, K. Vurm, J. Müller.   Hosté: bratr   Vl. Sýkora.  
Při kontrole minulého zápisu bylo konstatováno, že je nutné zajistit zapisovatele a obnovit 
organizačního zpravodaje.   

Hodnocení Kmenové porady. Porada byla dobře připravena. Br. Žalud doporučil oddělit 
část pracovní a společenskou. Br. Žáček navrhl, aby byly pravidelně projednávány dva až 
tři okruhy problémů. Br. Slavíček konstatoval, že se postupně vytváří programové schéma 
kmenových  porad, jež je vhodným prostředím pro setkání členů a činovníků KOS. Příští 
porada by měla vycházet z poznatků poslední kmenové porady. Pozornost přípravě příští 
kmenové porady věnovat již v současné době.  

Usnesení - 8 - 1 UNOS hodnotí přípravu a průběh porady v Polné jako úspěšné zejména 
proto, že porada přinesla nové poznatky pro příští práci náčelnictva a kmene. 
Náčelnictvo vyslovuje poděkování organizátorům kmenové porady v Polné, 
středisku Parkán, zejména pak br. Boh. Řehákovi - Kimov a br. Vl. Obrátilovi.   

Programové cíle NOS pro rok 1999: 
• Jmenování organizačního zpravodaje. 
• Dokončení legislativy kmene. 
• Realizace vzdělávacího systému kmene (LŠ OS, semináře, vůdcovské zkoušky OS ap.). 
• Dokončení programové koncepce kmenové porady. 

Programové úkoly: 
• Účast na SAN´99 
• Den přátelství (25. října) 
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• Účast na Grossarlu (leden 2000) 

Podporované cíle: 
• V každém středisku fungující klub 
• Poradní sbor v každé župě 
• Podpora programu „Skautská paměť“ 
• Podpora činností zaměřených na zvýraznění vztahu k přírodě a ochraně životního 

prostředí.  
Legislativa. Byla projednána příprava současně zpracovávaných kmenových 
legislativních materiálů. Pro zlepšení současného stavu vyplynulo: 

Usnesení - 8 - 2  
• Pozastavit další postup všech tvořených kmenových legislativních dokumentů. 
• Ustanovit legislativní skupinu o počtu 3 až 4 členů. 
• Skupina předloží náčelnictvu návrh na postup ke schválení. 
• Skupina navrhne osnovy a postupy jednotlivých dokumentů.  
• Po sestavení skupiny bude stanoven časový postup. 

Při zpracování základního zadání kmenové legislativy je nutná konzultace s organizačním 
zpravodajem ÚRJ br. Dvořákem - Rejpalem.  

Zpráva o stavu kmene: 
Byla projednána příprava zprávy o stavu kmene v okresech a župách a o činnosti 
náčelnictva kmene OS v roce 1998. Zprávu zpracuje náčelník na základě těchto podkladů: 
• Zpráva župních zpravodajů podle doporučené osnovy.  
• Zpráva členů náčelnictva. 

Zpráva správce Kmenové knihy: 
Br. Sýkora informoval o kódování typů klubů OS při registraci pro rok 1999. Toto 
kódování umožní charakterizovat programové zaměření činnosti klubů.  
 

ISGF 

Do světového výboru ISGF doporučilo náčelnictvo kmene OS z devíti kandidátů 
následujících šest kandidátů: 

• Helen BARKER, 58 let, členka Sjednoceného národního výboru Gilda Trojlístku, 
UNITED KINGDOM 

• Christos LOUKATOS , 66 let, mezinárodní sekretář Spojeného výboru Řecké 
přátelství, ŘECKO 

• Viktor SANTOS , 46 let, národní prezident Sjednoceného výboru Portugalské 
přátelství, PORTUGALSKO 

• Alien EBRIMA, CHAM-JOOF , 71 let, viceprezident Gambijského přátelství, 
GAMBIE 

• Vaidyanathan RAJARAMAN , 69 let, národní pokladník Indického přátelství a člen 
organizačního výboru 22. světové konference ISGF, INDIE 

• Anton KURNIA , 58 let, člen Národního výboru Indonéské přátelství, INDONÉSIE  
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Z WORLD GAZETTE MONDIALE 
DECEMBER 1998 

� 2. STŘEDOEVROPSKÁ SETKÁNÍ  
Koncem září a začátkem 
října minulého roku 
uvítalo malé venkovské 
městečko Friesach, 
Carinthia 180 účastníků 
z 15 zemí na týdenní 
mezinárodní setkání. 

ISGF reprezentovala členka Světového 
výboru Gerda-Maria Pazdera, která, 
přivezla pozdravy ze Světového výboru a 
vzpomněla ve svém projevu mladší 
generaci a její vynikající program. Mezi 
účastníky byli také dva zástupci Ústředí  
z Kanady a Izraele.  

� Kniha THE UNDAUNTED, „Neohrožení“, 
je o skautech ve východní a střední 
Evropě, kteří udržovali při životě 
skautského ducha i přes útlak a 
pokořování v průběhu desetiletí až po 
návrat do skautského hnutí v nejbližším 
možném termínu. Autor knihy Piet J. 
Kroonenberg je konzultantem historie 
Evropského skautského výboru WOSM a 
na knize pracoval více jak 10 let, psal a 
obnovoval 1. část knihy. Nyní pracuje na 
2. části. Tato publikace nebude zajímavá 
jen pro skauty a skautky, ale i pro členy 
ISGF.   

� Také ISGF se představí na Jamboree 
v Chile. Tým Gerta Maria a Niels 
Rosenbom přinesou pomoc dospělým 
skautům v Chile. Je třeba využít 
příležitost k založení ISGF na 
americkém kontinentě již 
v následujícím roce.  

POSLEDNÍ ZPRÁVY Z ISGF 

� V únoru proběhla Světová konference  
v Novém Dillí. Na zprávu z té dálky si 
budeme muset počkat. 

� Polsko bude přijato za nového člena. 

� O členství se uchází Maroko. 

ZAJÍMAVOSTI Z WAGGGS 

�  V Lisabonu proběhl v srpnu´98 festival 
„Společně za lepší svět“. 

�  V Gambii probíhá dvouletý výcvikový 
projekt několika praktických disciplín: 
výpočetní technika, literatura, ale také 
krejčovské práce, batikování, výroba mýdla 
a krémů. 

�  Skauti společně se skautkami v indickém 
Bharatu se zapojili do projektu malování na 
téma „Zdraví pro svět“.  

ZAJÍMAVOSTI Z WOSM 

�  Jako 150. člen WOSM přistoupila 
Angola se svými 6000 členy. 

�  Skauting na televizních obrazovkách 
CNN vysílá v angličtině a španělštině. 
vysílá 4 spoty na téma:  

• ochrana životního prostředí, tvorba a 
rozdílnost; 

• vztahy mezi mládeží se marginalizují; 
• podpora skautingu s cílem dosažení 

míru. 
Každý spot končí slovy: „25 milionů skautů 
pomáhá činit svět lepším“. 

�  Uganda předložila potřebné podklady pro 
projekt „Zdravý vývoj dospívajících“. 

�  Nigerie uskutečňuje výchovné akce péče 
o kojence a sexuální výchova. 

�  Al Salvador zavedl výcvik v pekařství 
pro období po roku 2000 pro snížení 
nezaměstnanosti. 

�  Brazílie uskutečnila potravinový a 
výživový program. 

�  Guatemala zavedla program výživa pro 
zdravý život - projekt do roku 2000 
k zajištění zdraví dívek změnou v návyku 
konzumace potravin.  
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Z našich klubů 
 
RADIOVÉ SPOJENÍ S KRÁLEM  
(Karlovy Vary) U příležitosti pohřbu 
jordánského krále Husajna byl v tisku 
zveřejněn článek o radioamatérech, kteří 
na něho vzpomínají. V roce 1983 
navázal na školní amatérské 
radiovysílačce spojení se stanicí JY1, 
tehdy student ČVUT Herbert Ullmann. 
Tento kód nepatřil nikomu jinému, než 
jordánskému králi Husajnovi. 
Z reproduktoru se ozvala stručná 
anglická věta: „Jsem Husajn.“ Herbert 
znervózněl, nemohl si vzpomenout jak se 
řekne anglicky Vaše Veličenstvo. Sdělil 
mu své jméno, odkud volá a pár slov o 
technických parametrech přístroje. 
Jordánský král pohovořil o svém 
vybavení. Na žádost o zaslání staničního 
lístku, kterým se potvrzuje navázané 
spojení, souhlasil s tím, že jej pošle 
ihned, jak obdrží Hubertův. Husajn své 
královské slovo dodržel. Za několik 
týdnů přišla v obálce zlatá kartička 
s královskou korunkou a fotografie 
monarchy sedícího u vysílačky a napsané 
potvrzení o navázaném spojení. Lístek 
má br. Herbert Ullmann z Karlových 
Varů uschován spolu s dalšími. Oním 
radioamatérem není nikdo jiný, než skaut 
z Karlových Varů, který je v současnosti 
mimo jiné velkým propagátorem této 
pěkné  záliby v Junáku. 
 

X. ročník Memoriálu 
Rudolfa Plajnera 
 (Holešov) Středisko 

Junáka v Holešově spolu s klubem OS 
pořádá dne 22. května 1999 Na Tesáku 
v Hostýnských vrších již X. ročník 
Memoriálu Rudolfa Plajnera. Jde o 
vzpomínkový pochod z Tesáku na 

Hostýn v délce asi 8 km nenáročné chůze, 
zato však půvabnou krajinou valašských 
kopců. Trasa je vhodná jak pro vlčata, tak i 
pro seniory. Po skončení pochodu na 
Holštýně se doporučuje prohlídka památek 
tohoto bájného kopce. Jedná se o barokní 
chrám, uměleckou Křížovou cestu, 
projektovanou význačným architektem D. 
Jurkovičem  s mozaikovými obrazy od 
Jožky Úprky a Jana Köhlera. Také vhodná je 
prohlídka místního hřbitova a návštěva 
historické rozhledny, která zajišťuje výhled 
po celé střední Moravě od Buchlova až po 
Radhošť. Pro indisponované účastníky 
Memoriálu bude na Tesáku připraven 
autobus, který je přepraví na Holštýn, kde 
budou moci navštívit pamětihodnosti tohoto 
vrchu. Z Holštýna pojede autobus  do 
Holešova, kde si budou moci příznivci 
skautingu prohlédnout výstavku 80. výročí 
skautské činnosti v našem městě. Část 
výstavy bude věnována památce RNDr. R. 
Plajnera, který v Holešově dlouho působil. 
K této příležitosti připravujeme drobné 
publikace, upomínkové listy, pohlednice aj. 
Pro vzdálené zájemce o účast na Memoriálu 
či výstavě můžeme zajistit ubytování. 
Těšíme se na vaši účast k uctění památky R. 
Plajnera, který se stal po A. B. Svojsíkovi 
druhou nejuznávanější osobností českého 
chlapeckého skautingu. 

(St. Štěpán) 
  

U příležitosti konání výstavy k 80. výročí 
holešovského skautingu bude setkání 
oldskautů , kteří v Holešově působili. Budou 
zváni na zahájení výstavy v pátek 14. května 
o 16,30 hod. odpoledne, stejně jako na 
Memoriál, pokud zajistíme jejich adresy. 
Prosíme o případné vzpomínky na 
skautování v našem městě, abychom tyto 
mohli uložit do Skautské paměti. Předem 
všem děkujeme.  

PMPMPMPM 
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OLDSKAUTI NA P ŘÍBRAMSKU 
Ve čtvrtek 14. ledna t.r. se konalo setkání 
oldskautů. Sešli se zástupci všech středisek 
(s výjimkou omluvených Sedlčanských). 
Jako hosty mezi sebou přivítali náčelníka 
kmene OS Ivo Slavíčka, přednostu 
Okresního úřadu Příbram Jaromíra 
Volného, místostarostu Příbramě Ivana 
Fuksu a starostu Sokola Svatopluka 
Chrastinu.  
Hlavním bodem slavnostní části programu 
bylo předání vyznamenání „Skautská 
vděčnost“ Kolomanu Iványimu za 
spolupráci a podporu našeho hnutí. 
Událostí, která ovšem bezesporu zapíše 
toto setkání do naší skautské historie, bylo 
předání dvou zlatých Syrinx, nejvyšších 
oldskautských vyznamenání, která za 
dlouholetou práci ve kmeni OS obdrželi 
bratři Miroslav Moravec - Kudla  a Luboš 
Pavlán - Pes, který si pro jeho udělení dojel 
až z Ústí nad Labem. Připomeňme, že 
jedním z posledních, kdo toto vyznamenání 
obdržel, byl br. Jaroslav Foglar - Jestřáb.  
V oficální části seznámil přítomné br. 
Karel Vurm - Charlie a především hosty se 
současným stavem skautingu na 
Příbramsku a náčelník Ivo Slavíček -Thor 
jim představil skauting jako program pro 
mladé i staré.  
V kulturní části programu předvedli 
oldskauti z vedení 9. oddílu scénku 
s historickým šermem, Míša Podlaha 
seznámil přítomné s historií skautingu 
v Příbrami a Karel Mráz - Apuqua 
s historií Hiawathy, včetně ukázek 
historických vlajek a kronik. Rožmitálští 
skauti předvedli vystoupení s trubkou a 
dvěma flétnami. Závěrem vystoupili 
náčelník Sokola a místostarosta Příbramě 
Fuksa, který hovořil o možnosti využití 
části prostoru v areálu hvězdárny pro 
činnost skautů. Celá slavnost byla 
zakončena tradičně večerkou v podání 
rožmitálského trubače. 

VÝROČÍ SKAUTINGU NA KOLÍNSKU 
(Kolín) Začátkem února se sešli oldskauti a 
činovníci kolínského okresu, aby si 
připomněli 80. výročí vzniku skautingu  na 
Kolínsku, aby vzpomněli br. Plešingra a 
všech ostatních, kteří se zasloužili o zrod 
skautingu na Kolínsku. O začátcích Junáka 
v Kolíně promluvil velmi zasvěceně bratr 
Jiří Kopecký - Kope. Součástí programu 
bylo předání vyznamenání mnohým 
zasloužilým a doposud žijícím činovníkům. 
Různá vyznamenání, také  byla udělena za 
obětavou práci pro skautské hnutí, několik 
vyznamenání in memoriam. Schůzka byla 
doplněna vystoupením  pěvecké skupiny OS 
klubu z 1. střediska v Kolíně. Posezení se 
také stalo příležitostí k setkání se sestrou 
Ivou Mackovou a bratry Karlem Vaňkem a 
Mirkem Brychem ze Svojsíkova oddílu. 
Velni si jejich účasti vážíme. Naše setkání 
ukončil br. Karel Čihák, předseda ORJ 
poděkováním všem domácím i hostům.  

(Jikra) 
KMENOVÝ REKORD  
(Klatovy) 304. klub OS při středisku 
Královák zaměřil svou činnost na turistiku. 
Klub má 21 členů a 4 hostující členy. Pěti 
členům je již přes sedmdesát let. V roce 
1998 uskutečnili 46 pěších výprav. převážně 
do oblasti Šumavy, celkově nachodili 515 
km. Účast na výpravách bývá mezi osmi až 
patnácti účastníky, několik bylo 
uskutečněno se 100% účastí. Několik 
výprav na Šumavu  
bylo vyhlášeno jako župní akce. Klub vede 
svoji kroniku. Každá výprava je doložena 
popisem trasy, mapou s vyznačením 
pochodové osy a doplněna fotkami. Kronika 
klubu Královák pokračuje letos již sedmým 
dílem.  

Od kronikáře OS a tiskového zpravodaje 
střediska Královák - Klatovy, Viktor Krbec 
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ROZLOUČENÍ S JESTŘÁBEM 
Nedávno jsme Jestřába viděli a někteří jsme 
s ním i mluvili na křtinách jeho vánočního 
daru pro kluky všeho věku, knihy se všemi 
seriály Rychlých Šípů. Další schůzka s ním 
se žel již nekonala, zesnul v tichosti ve 
svém pokoji v Thomayerově nemocnici 
v Krči. Na rozloučení s ním přišlo do 
Strašnického krematoria o mnoho více než 
tisícovka jeho čtenářů, ponejvíce skautů. 
Přípravy smutečního obřadu se ujala 
Pražská Dvojka, spolu s 35. střediskem a 
305. klubem OS. Přesto, že obřad byl určen 
na druhou hodinu odpolední, již o hodinu 
dříve zde stáli po obou stranách prostranství 
čestnou stráž skauti a skautky v krojích 
z jeho legendární Pražské Dvojky. Během 
hodiny se prostor před obřadní síní zcela 
naplnil. Tvořily se hloučky, mezi kterými 
bylo možné poznat členy pražské družiny 
Svojsíkova oddílu, oldskauty 1. klubu OS 
Přátelé Vatry, oddílu Velena Fanderlika, 34. 
stř. Ostříž, skauty a skautky ze všech 
obvodů Prahy a mnoho mimopražských. 
Pozdravit přišla i Rakša - sestra Dagmar 
Skálová, msgr. Jiří Reinsberg - Amundsen, 
herec Miroslav Šimek. Mezi oficiálními 
hosty byli ministr kultury Dostál, senátor 
Müller a ředitel nakladatelského domu 
Olympia. Prvá část smutečních hostů vešla 
do smuteční síně na pozvánky, po nich byli 
vpuštěni ostatní hosté. Ne všichni se do 
obřadní síně vešli, celá polovina jich 
zůstala v předsálí, na schodech, nebo 
dokonce venku, kde mohli alespoň slyšet. 
Celý obřad byl mimořádně dlouhý. Po 
Snění od R. Schumanna promluvil br. Karel 
Jiskra, poté zazněl Fibichův Poem. Za Obec 
spisovatelskou promluvil Z. K. Slabý, 
následovala Patetická od Čajkovského. Za 
město Prahu se s br. Foglarem rozloučil 
Míla Český ze 3. pražského obvodu, po 
jeho slovech zaznělo Largo A. Dvořáka, za 

ústřední radu poděkovala Jestřábovi 
starostka Junáka Iva Macková, po ní za 
bývalé čtenářské kluby a Pražskou Dvojku 
br. Jan Klepáč. Obřad zakončil Alfréd 
Strejček, který přednesl mimo jiné text 
z Hochů od Bobří řeky, a Štěpán Rak 
rozezněl svou kytaru několika písněmi, 
„Nebeští jezdci“ a dalšími. Pak zazněla 
píseň My pluli dál a dál, mnozí se přidali, 
zpěv zesílil, v mnoha očích, zejména těch 
nejstarších, se objevily slzy. Také 
k poslední písni, Večerce, se přidalo mnoho 
hlasů. Po straně stojící vlajky se sklonily, 
do té doby velmi tiše stojící vlčata Dvojky 
ztichla ještě více.   

Sbohem, Jestřábe. 
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Pojďte se mnou tam, kde nebe je vysoké a 
modré a kde oblaka bílá rychleji než kde jinde 
plují. Slyšíš tu píseň větrů v korunách 
borovic? Slyšíš tu píseň dálek závratných? 
Tiše a velebně šumí hlavy stromů. Záře 
slunce červenavá stéká po jejich 
rozpukaných kmenech a vůně pryskyřice tě 
omámí. A večer oheň táborový tam do tmy 
pak zasvítí a vyvolá v tobě pocity, které 
otřesou tvou duší. 
A ještě jedna příhoda charakterizovala tuto 
smutnou událost. Vstup do smuteční síně 
řídilo několik v krojích oděných, a proto 
pořádně prochladlých skautů a skautek 
z pořádajících oddílů. Předstoupil před ně 
dobře oblečený muž. „A mě sem nepustíte?“ 
zeptal se. „Pane, my sem pouštíme ústřední 
radu a na pozvánky“, zněla odpověď jednoho 
z chlapců. „Pozvánku nemám, ale jsem 
poslanec“ oznamoval žadatel.“Na to nemáme 
pokyn“ říká druhému skautu „Říká, že je 
poslanec to bychom jej mohli pustit, ne?“ 
„Asi jo, ale aby jich nebylo moc“, zní 
odpověď. „Máte legitimaci ?“ „Ano“ „No tak 
můžete jít“ „Děkuji“ končil rozhovor.  

Co dodat, myslíte, že se naše skautky a 
skauti v oddílech nenaučili slušnosti, 
pohotovosti, samostatnému rozhodování a 
odpovědnosti? Odpověď je nasnadě. A 
žádné to odvěké „Ta dnešní mládež“ nebo 
„To za našich časů nebývalo“ určitě neplatí. 

Co víme o Jestřábovi a jeho Dvojce 
� Dvojka je oddíl s nejdelší historií, vznikl 

v roce 1913 sloučením družin Kamzíků a 
Jelenů.  

� Jestřáb byl vůdcem své Dvojky dlouhých 
šedesát let od 1927 do 1987. 

� Dvojkou prošlo mnoho významných 
mužů: MUDr. J. Charvát, Sláva Bursík, 
Prokop Drtina a mnoho dalších. 

� Schůzky i výpravy se konaly každý 
týden. 

� Kroj musel být vždy bez chybičky. 
� Přijít o chvilku později byla velká ostuda. 
� Psaní kronik bylo samozřejmostí. 

Mirku Dušíne, Jarko Metelko, Jindro Hojere, 
Rychlonožko, Červenáčku vaše příhody jsou 
uzavřeny. Nikdo již nenapíše další. Navždy 
odešel váš autor, Jaroslav Foglar. To však 
nezabrání tomu, aby vaše příhody nečetli 
další a další chlapci. Jestřábe, děkujeme Ti za 
to. Kolik radosti. Kolik poučení jsi nám ve 
svých knihách poskytl.  
Loučení se Sluneční zátokouLoučení se Sluneční zátokouLoučení se Sluneční zátokouLoučení se Sluneční zátokou    
A zítra v noci zde bude řeka také hučet, 
sýček bude také houkat, otavy budou vonět 
a žáby skřehotat - jen hoši tu již nebudou... 
Ale ještě něco mělo přijít u posledního 
táborového ohně.  
Celý den to Rikitan na chlapcích pozoroval. 
Hoši se drželi v hloučcích a rokovali. Když se 
Rikitan přiblížil, rozešli se nenápadně. A když 
teď vše jako na povel zmlklo a Rikitan se 
díval zamyšleně do plamenů, všichni hoši 
vstali. Luděk postoupil dopředu před 
překvapeného Rikitana a promluvil k němu 
jasným, příjemným hlasem: „Rikitane, my 
jsme se dnes usnesli poděkovat ti za to, že 
jsi  z nás vytvořil hochy od Bobří řeky. Nebýt 
tebe, nikdy bychom nezažili všechny ty 
příhody. Nepoznali bychom Rokli úmluvy, 
nelovili bychom třináct bobříků, nedozvěděli 
bychom se o Royovi, Zelená příšera by 
nestrašila, naše oči by nikdy nespatřily 
Sluneční zátoku. Nestali by se z nás Hoši od 
Bobří řeky". 
 

Co dodat, Luděk to pověděl upřímně za nás 
za všechny.        Díky, Jestřábe. 
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MORSEOVKA JDE DO VÝSLUŽBY  
Pokrok se nedá zastavit. Geniální a při tom 
tak dokonale jednoduchý objev kombinace 
teček a čárek použil americký průkopník 
elmagnetického telegrafu Samuel Finlay 
Breese Morse v roce 1844 k odeslání prvé 
telegrafické poštovní depeše mezi městy 
Washingtonem a Baltimore. Po ústupu 
zastaralého telegrafního systému z poštovní 
praxe a sestavování synoptických map pro 
předpověď počasí zbývá již jen málo 
služeb, ve kterých je Morseova abeceda 
používána. Od počátku února 1999 je 
morseovka propuštěna ze služby, kterou 
vykonávala po dobu dlouhých 160 let. 
Všechny lodě o výtlaku větším než 300 tun 
musí být vybaveny satelitním a radiovým 
systémem. Zaváděný systém pomáhá lépe 
volat o pomoc, ale nezakládá to záruku, že 
bude volání pozorněji nasloucháno. Téměř 
jisté však je, že při rychlosti současného 
tech. vývoje informačních technologií 
nebude zavedený systém určitě sloužit tak 
dlouho. Zúžené použití morseovky však 
nemusí být signálem pro ukončení této 
pomůcky ve skautské praxi.  
 
SKAUTSKÉ SBĚRATELSTVÍ 
Upraveno podle dopisu bratra Ladislava 
Kurky, předsedy odboru pro skautské 
sběratelství při kmeni OS. 
� Počátkem září loňského roku se konala 
v rakouském Schwanbergu výstava 
skautské filatelie II. Euro - Scout. Této 
velké evropské výstavy se zúčastnilo šest 
členů našeho odboru, kteří zastupovali 
české skautské sběratele. Významnou roli 
na této výstavě hrály artefakty věnované 
naší skautské poště 1918. Důležitou 
součástí akce bylo založení světového 
ústředí skautských filatelistů, kde se náš 
odbor stal zakládajícím a plnoprávným 
členem. Vedoucí našeho odboru zde byl 

vyznamenán za dobrou práci našeho odboru 
rakouskými sběrateli pamětní medailí.  
� V říjnu uspořádal odbor v součinnosti 
s Poštovním muzeem v jeho prostorách 
výstavu 80. výročí skautské pošty 
Navštívilo ji několik set osob a měla také 
příznivý ohlas v tisku. Náš odbor v 
součinnosti s Českou poštou používal 
příležitostně 28. října poštovní razítko a 
oficiální přítisk na dopisnice, které navrhl 
br. Čáka. Mimo to vydal ještě náš odbor 
čtyřstránkový text s nejdůležitějšími 
informacemi o této významné historické 
události skautingu. 
� Tentýž měsíc se v Praze konalo VIII. 
mezinárodní setkání organizované odborem 
skautského sběratelství; sešlo se přes 300 
zájemců. Nejen starších, celou třetinu 
tvořili ti nejmladší. Přijeli sběratelé z celé 
republiky, ale také z Finska, Slovenska a 
Švýcarska. Na programu byla nejen výměna 
a prodej známek, dopisnic, pohlednic, 
odznaků, přezek, knih, časopisů a plakátů, 
ale také promítání skautských filmů na 
videu, beseda o sběratelství, výměna 
zkušeností a příprava dalších akcí.  
� Odbor však není zaměřen pouze na 
sběratelství. V minulých letech se ujal 
realizace pamětní desky A.B. Svojsíka na 
žižkovské reálce, 1997 uspořádal skautské 
muzeum na Fénixu a 1996 se podílel na 
výstavě 120 let ABS v muzeu v Jílovém. 
� Skautským sběratelům poskytuje odbor 
informační a metodickou službu vydáváním 
čtvrtletního zpravodaje ZIPSS (Zprávy a 
informace pro skautské sběratele), který má 
160 odběratelů, některé i v zahraničí. 
Skautské sběratelství vede k pěstování 
správného vztahu ke skautské symbolice, 
k hlubšímu poznávání skautské historie (a 
nejen skautské), vede k navazování nových 
přátelství, propaguje skauting a tím vytváří 
podmínky pro získávání dalších jednotlivců 
pro naše skautské myšlenky. 
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PÍSEMNÉ PRÁCE Z 1. LŠ KMENE OS 1998 
Dá se říci, že se sešly docela zajímavé náměty na písemné práce. Většina z nich má 
dobrou, některá velmi dobrou úroveň. Možno konstatovat, že všichni prospěli.  
1. Vícegenerační a rodinný skauting    J. Adeéová - JIKRA 
Zachycuje historii této výchovné formy, popisuje současný vývoj u nás i některé ukázky ze 

zahraničí. Vypočítává, co tento systém účastníkům nabízí, zejména těm nejmladším. 
2. Budování kmene dospělých v podmínkách Polska - Fr. Dębski - PRAWY MIŠ 
Provádí nás historií oldskautingu v Polsku organizovaném ve dvou nezávislých organizacích 

Radě seniorů ZHP a Bratctvu Zaviszy Czarnego.  
3. Skauting na pomezí spolupráce s polskými Harcery M. Gurecký - UNCAS 
Vzpomíná historii skautingu ve Slezku. Pojednává o problematice spolupráce mezi našimi a 

polskými Harcery. Specifika těchto vztahů si zasloužila se o ni zajímat.  
4. Skautská paměť K. Macháček - MARABU 
Zajímavou formou připomíná významné události s účastí kmene OS. Tábory slovanských 

skautů 1931 a Fénix 1997. Připomíná předchůdce a zakladatele skautingu. 
5. Činnost klubu OS se zřetelem k vyššímu věku členů Z. Beránek - SID 
Obsahuje souhrn potřeb starších lidí, návody jak při stárnutí žít, jak může klub pomáhat 

starším členům a jak obohacovat činnost klubů, které mají většinu starších členů. 
6. Spolupráce Junáka s Klubem českých turistů - Fr. Bobek - YANKEE 
Naznačuje, jak přínosná může být spolupráce dvou organizací. Kdy se  Junák věnuje více 

výchově mladých a KČT dospělým.  Přikládá současnou dohodu o vzájemné spolupráci. 
7. Filosofie vztahu dospělý - dítě a dospělý - dospělý    Miroslav Moravec - KUDLA 
Filozofickou formou představuje vztahy při výchově, upozorňuje na způsoby vhodné pro 

sbližování generací potřebných pro pochopení ideálů hlásaných  A.B. Svojsíkem. 
8. Archivnictví ve skautské praxi - P. Vopálka - PITRÍSEK 
Přináší návrh, jak se může kmen OS podílet na zdokumentování skautské historie a jeho 

možné uplatnění ve skautském archivnictví jako vhodné zájmové činnosti klubů. 
9. Příprava „doprovodného programu“ k velkým akcím - Bohuslav Řehák - KIM 
Předkládá návod na věcné, organizační i ekonomické řešení případů zajišťování velkých, 

zejména kmenových akcí silami střediska, v místě konání.  
10.Dokumentace ve skautingu jako náplň činnosti klubů OS - J. Sofron - HARRY 
Popisuje  způsoby shromažďování, získávání a archivování dokumentů. Vysvětluje způsoby 

vedení skautských kronik na různých úrovních výchovných jednotek. 
11.Výtvarná a estetická výchova, nedílná součást skautské praxe - S. Šťastný - AKÉLA 
Zdůrazňuje význam výtvarné a estetické výchovy v oddílech. Od výzdoby klubovny, přes 

kroniky, drobnou grafiku a klubové časopisy až k rukodílným pracem. 
12. Kniha v rukou skauta - E. Tvrzníková - NOHY 
Dokazuje, že kniha v záplavě ostatních medií má stále velký a nezastupitelný význam.   Radí, 

jak pěstovat chuť ke čtení, čím naplnit a jak organizovat oddílovou knihovničku. 
13. Kavárna pod kloboukem -  Fr. Uksa - BIZON 

Vyjmenovává velmi podrobně vše, co je nutné pro úspěšnou přípravu a zorganizování 
provozu občerstvení na větších skautských podnicích. Součástí je  i přehled  předpisů. 
 

Celý soubor písemných prací se stane spolu se zprávou a kronikou součástí Sborníku, 
který obdrží absolventi LŠ kmene OS. Dostupný však bude i pro další zájemce.   
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GRAMATIKA PRO SKAUTY (3) 
Každá hra má svá pravidla. Stejně tak i 
český jazyk má regule, které jsou závazné i 
pro skauty.  
Dnes malé zamyšlení nad vlastními jmény. 
Skautské hnutí někde trošičku ovlivnilo i 
místopis. V Českém ráji, kde kdysi ke 
skautingu patřívalo i horolezectví (kdeže 
loňské sněhy jsou!), zůstaly aspoň některé 
slovní památky (Skautská vyhlídka). Jiná 
místopisná pojmenování jsou zatím 
používána pouze skauty, ale charakter 
vlastního jména tím neztrácejí. (Slibová 
skála, Studená hora, Dešťový tábor, zátoka 
Mrtvé štiky). 
Skautská jména - přezdívky osob jsou 
vlastními jmény, píší se tedy velkým 
počátečním písmenem a nikdy jinak (Rakša, 
Akela, Bobr, Dlouhé Bidlo, Šedý vlk, Gog, 
Pes). Jiný pravopis je hrubou gramatickou 
chybou, ať si pro ni vymýšlíme jakékoliv 
opodstatnění. Kdysi bylo módou psát vlastní 
jména osob malými písmenem (jan neruda, 
vítěslav novák) - prý z uměleckých důvodů. 
Pro nerespektování ustálených a vžitých 
pravidel však žádný důvod či výjimka 
neexistuje. V poválečné xenofobii se psávalo 
„němec“ - jako pomsta za příkoří, spáchané 
na nás příslušníky tohoto národa. To už 
dávno přešlo. Dnes televize Nova „píše“ 
vlastní jména osob s malým počátečním 
písmenem a neblaze tak ovlivňuje malé 
televizní maniaky.  
V názvech družin se píše malé nebo velké 
písmeno. Ne - to není anarchonismus. 
Nastoupila družina Jestřábů, ale nedostavili 
se jestřábi. Podobně jako auto Škoda ale 
škodovka.  
Blíží se doba skautských závodů. Živý jazyk 
dává většinou přednost krátkým výrazům. 
Nebuďme však líní a neprzněme mateřštinu 
hroznou zkráceninou „Svojsíkáč“, když je to 
přece Svojsíkův závod. Kdo v tomto závodě 
zvítězí, dostává diplom. S vypisováním 
dívčích jmen nejsou problémy. Ovšem 

vypsat diplom „bratru Josefu Nováku“ nebo 
„bratrovi Josefovi Novákovi“ je gramaticky 
správné, pravidla českého pravopisu 
připouští obě koncovky „-u“ i „-ovi“,  ale 
cítíte, jak to tahá za uši. Stačí kombinovat 
oba tvary (bratru Josefu Novákovi) a už to 
zní jinak. Běžnou praxí je používání zkratek 
(br. J. Novákovi) a ať si to vítěz přečte dle 
ctěné libosti. Diplomy lze naformulovat pro 
vítěze v nominativu -1. pádu (bratr Josef 
Novák)  - a je to ! (Sir) 

Pokřik, P o kř i k ,  P O K Ř I K  !  
Skautský pokřik - to je vlastně kus 
skautské lidové poezie. Často mívá 
podobný osud jako lidová píseň. Vzniká, 
zaniká, přetrvává. Je svědectvím a odrazem 
doby vzniku. Stojí jistě za to aspoň některé 
zapsat a zachovat. 

Dobré skutky, velké činy 
k tomu hodně kuráže. 
Ve znaku my šipku máme, 
správný směr nám ukáže.  

  středisko Šipka Lovosice 1996 

Na dívčí lesní škole ve Vyskeři v roce 
1945 skautky tam pokřikovaly takto: 

Hej rarara - hej rarara ! 
Skautky Mladá Boleslava ! 

nebo Vítej jaro ! 
Jaké jaro ? 
Skautské jaro - JAROMĚŘ ! 

A jak se pokřikovalo po roce 1945 na 
Slovensku ? 

Na nebi je slnko jedno - nás je na tisíc ! 
mrazy zimné, letní hic - sme družina  

Slunečnic ! 
Jiný rostlinný symbol: 
My sme statní bodláci, na jídlo i na práci. 
Bodlák píchá, ale voní, kde je práca, 

hurá do ní ! 
A jak voláte u vás? Pochlubte se !      Sir 
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T G M:   „NECHT ĚL JSEM LHÁT.“ 

7. března budeme vzpomínat 149. výročí 
narození našeho prvého presidenta 
Tomáše Garrigue Masaryka. Hledal jsem, 
čím jej nejlépe vzpomenout. Snad jsem to 
nalezl u muže nejpovolanějšího, u Karla 
Čapka.  

Mnoho lidí se ptalo pisatele Hovorů s TGM, 
jak vlastně ty hovory byly dělány: zda je 
pisatel na místě stenografoval, zda je 
zaznamenával den po dni a jak to vůbec 
bylo. Tedy, jak to bylo a jak k tomu vůbec 
došlo. 
Především se pisatel musí přiznat, že mu 
hodně dlouho ani ve snu nepřišlo na mysl, 
aby si nějak zaznamenával, co měl 
příležitost slyšet z úst presidentových. Budiž 
to přičteno k tíži jeho nepořádnosti; nikdy 
s sebou nenosí notes, do kterého by si něco 
zapsal, nikdy si nevedl deník a má 
beznadějný nepořádek ve svých vlastních 
papírech a vzpomínkách. Znáte snad takové 
lidi a jistě od nich nečekáte, že by vedli 
řádný protokol o tom, co slyší nebo vidí. 
Ale jednou - to bylo v Topolčiankách - 
pršelo celý den. Pan president se svými i 
s hosty seděl u krbu s hořícími poleny; rád 
se totiž dívá do živého ohně. A jak tak běží 
řeč, začalo se mluvit, jak to bylo za války a 
kdy se kdo octl v nejhorší situaci. „Má 
nejhorší situace,“ začal pan president, „to 
bylo, když jsem za války přijel do Moskvy.“ 
A pak vypravoval, jak ho naši z revolučního 
Petrohradu poslali do Moskvy, tam že je 
klidněji. Vystoupil v Moskvě na nádraží -
 slyšel střílení. Jde pěšky do hotelu, ale před 
nádražím ho zastaví kordón vojáků, prý 
nelze dál, střílí se tam. Přece se dostal na 
náměstí, a tam se z obou stran pálí z ručnic a 
kulometů, na jedné straně kerenští, na druhé 
straně bolševici. „Jdu,“ vypravoval, „a přede 
mnou jde člověk, dá se do běhu a vklouzne 
do velkých vrat, které mu otevřeli. Byl to 
hotel Metropol. Tož já za ním, ale zatím mně 

zabouchli vrata před nosem. Tluču na ně a 
volám: „Co to děláte, otevřete!“ „Jste náš 
host?“ volal na mě portýr. „Jinak vás 
nemůžeme pustit, máme obsazeno!“ Nechtěl 
jsem lhát, tož jsem na něho křikl: „Nedělejte 
hlouposti a pusťte mne!“ On se zarazil a 
pustil mne dovnitř.“ A tak dále; pan 
president se rozpovídal a vzpomínal na 
obléhání hotelu Metropol, na boje v Kyjevě 
a na „naše hochy“, jak říkal legionářům. Ale 
pisatele Hovorů upoutala jedna malá větička: 
to „nechtěl jsem lhát“. Střílí se na 
moskevském náměstí, z obou stran cvakají 
kulky o dlažbu i průčelí domů, a profesor 
Masaryk stojí před zavřenými vraty hotelu, 
kam ho nechtějí pustit. Kdyby řekl, že je tam 
hostem, byli by ho pustili hned; ale on ani 
v tu chvíli, kdy jde o život, nechtěl lhát. A 
pak to vypravuje, jako by se to rozumělo 
samo sebou, jen suchou a malou větičkou: 
„Nechtěl jsem lhát.“ To bylo všechno.  
Tehdy poprvé zapsal a otiskl pisatel Hovorů 
slova presidenta: jen tu jedinou maličkou 
větičku, aby nezapadla, aby si jí jednou 
někdo všiml, jak je krásná ve  své prostotě a 
samozřejmosti. A pak mu zase nepřišlo na 
mysl, že by si měl zapamatovat, co tak občas 
slyší.  

Pan president tehdy vyprávěl dál, a také 
Čapek psal  dál, ale zastavme se právě zde 
a zamysleme se. Byli tehdy jiní lidé, nebo 
byla jiná doba? Nemyslím, že by to bylo 
dobou, takto jednat uměli a umí opravdu 
jen někteří a je krásné se s nimi setkat. Já 
to štěstí měl, nedávno mě až zamrazilo, jak 
velmi blízko vedle mně někdo řekl: „Je 
pravda, že mi tehdy zabavili nejen majetek, 
ale i všechny dokumenty, ale lhal bych, 
kdybych tvrdil, že tam byl ten, co na mně 
požadujete.“ A nebylo to vůbec k jeho 
prospěchu. Stále jsou lidé takových kvalit, 
jen jich asi nepřibývá.  
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A NEJEN JARNÍ ZAMYŠLENÍ O P ŘÍRODĚ 

Blíží se léto a začne život v lesních školách. Jako instruktor PLŠ ABS mám v programu 
pokračovat ve svém „učení“ o přírodě všeobecně, o české přírodě podrobněji a o 
ekologických problematikách našich i světových. Na to je potřeba se připravit, osvěžit 
informace a doplnit je o nové objevy ve světě rostlin i zoologie. Mám ve zvyku hovořit 
z patra, protože předčítání působí na posluchače únavně a já při přednášení stačím podle 
křivky zájmu měnit tón řeči i zajímavost obsahu. Je to jakési představení na obě strany, 
ale je to účinné.  

A tak i letos jsem si jsem si prohlížel staré publikace, výstřižky z časopisů a nevynechal 
jsem ani Antickou knihovnu, abych si vybral publikaci Tita Lucretia Cara „DE RERUM 
NATURA“. Carus byl jeden z nejpřednějších básníků starého Říma a zemřel prý někdy 
kolem roku 55 př. n. l. 

Jeho dílo o přírodě je báseň i vědecké pojednání, naši překladatelé je přeložili takto: „O 
přirozenosti věcí, O přírodě, O podstatě světa.“  

Při pročítání jsem žasl, jaké měl fyzikální i astrofyzikální vědomosti, a myslím, že se 
může každý zamyslet nad jeho verši.  

 
Abys pochopil lépe, jak tělíska hmoty 
jsou v pohybu, jen vzpomeň, že u všehomíra 
není dna, kde by atomy přestaly padat; 
nesmírný prostor se táhne na všechny strany, 
nemaje hranic a míry; o tom jsi slyšel 
obšírně výše a tam je bezpečný důkaz. 
Tak tomu určitě jest a matečné prvky 
nemají žádného klidu v tom hlubokém prázdnu, 
naopak, rozličný pohyb je pohání pořád; 
do velké dálky se z chomáče rozskočí jedny, 
na jedno místo zase druhé nažene náraz. 
Ty, které skokem se octly v těsném shluku 
a v mizivé vzdálenosti se drží druh druha, 
navzájem spjaty a slepeny vlastními těly, 
seskupují se ve skály a balvany valné, 
v lítou ocel a ostatní podobné látky.  
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Nebo toto: 
Nicméně jiní, jimž zůstala tajemstvím hmota,  
říkají opak: že příroda bez vůle bohů 
nemůže s lidskými zájmy v tak veliké shodě  
roční procesy střídat a plodiny skýtat 
i ostatní dary, jichž užívat člověka učí. 
A navádí vůdkyně života, nebeská rozkoš,  
a hrami lásky ho láká k plození dítek,  
aby nezašlo lidstvo. A proto si myslí, 
že bohové stvořili svět; ale od cesty pravdy 
zbloudili tak značně a na celé čáře. 
I kdybych vlastností prvotních tělísek neznal,  
samotným propočtem nebes si prokázat troufám. 

A těm, co hrdě zpívali „poručíme větru, dešti“, doporučuji ať si přečtou tyto verše: 
A mnoha jiným i věcmi to potvrdit navíc, 
že příroda nebyla nikterak stvořena božstvem 
pro nás: tak velká jí připadla do vínku vina. 
Takové věci ti ujasním, Memmie, níže; 
teď ještě o pohybech, co vyložit zbývá. 

Bohužel je mezi námi dost těch, kteří zapomněli na filosofii skautingu, jeho lidskost a 
demokratičnost; ti, ať si přečtou přes dva tisíce let staré verše Carovy:  

Sroubené naukou moudrých na slunné výši, 
odkud na druhé shlížíš a vidíš je všady,  
jak bez cíle bloudí a hledají životní cestu,  
jak závodí vtipem a soupeří urozeností 
a s napětím sil se pachtí ve dne i v noci, 
aby se dostali k moci a ovládli obec.  
Ó slepá srdce, vy nebohé dušičky lidské! 
V jakých to životních tmách a nebezpečenstvích 
plyne váš kratičký věk!  Což nechcete vědět ... 

A tak platí i zde „Historia magistra vitae“. Jako vždy a všude naši předci nebyli takoví 
hlupci, za které je lidé v současném „technosvětě“ často pokládají. 

MirekMirekMirekMirek    ----    GrizzlyGrizzlyGrizzlyGrizzly 
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P E N Í Z E  
V posledním adventním pořadu převora benediktinského kláštera v Břevnově P. Prokopa 
Siostrzonka OSB vysílaném v rozhlase na stanici Praha zazněla tato moudrá slova. 

Ze slohové úlohy druháka: „U nás se vánoční zvyky udržují. Pod štědrovečerní talíř si 
dáváme šupinku z kapra, abychom měli dostatek peněz. Zatím však tento zvyk 
nefunguje.“A u vás funguje? Asi si také stěžujete na nedostatek peněz, zvláště po těch 
prosincových předvánočních nákupech. Průzkum agentury Sofres-faktum ukázal, že lidé 
předpokládali o vánocích průměrnou útratu za potraviny a nápoje 2661,- Kč, loni to bylo 
o 200,- Kč méně. Za dárky lidí hodlali utratit asi 5000,- Kč, tj. asi o 400,- Kč více oproti 
loňsku. Po vánocích, a možná už dnes, začne obvyklý lament nad nedostatkem peněz. 
Kdo by jich měl dost?  Kdo by jich nechtěl více? Ale možná právě dnes ráno, když 
zjišťujeme, jak stále chceme mít více peněz, je vhodná doba na promyšlení toho, na co 
možná jindy nechceme myslet. Za peníze si můžeš koupit zábavu - ale ne štěstí; postel -
 ale ne spánek; knihy - ale ne moudrost; jídlo - ale ne chuť k jídlu; šperky - ale ne krásu; 
dům - ale ne domov; léky - ale ne zdraví; přepych - ale ne lásku; kříž - ale ne Spasitele; 
bibli - ale ne Boha. Buď rád, že máš ještě mnoho jiných hodnot, když už ti scházejí 
peníze - stejně bys je za ně nekoupil! 

Tuto stať si po poslechu napsal br. Pergler, předseda Kulturní rady Junáka, převorovi 
Siostrzonkovi, a tady je. 

DOŠLO PO UZÁVĚRCE 
V indickém New Delhi se ve dnech 21. až 26. února konala 22. světová konference ISGF. 
Účastnilo se 480 delegátů a pozorovatelů. Nejvíce delegátů bylo z Itálie (62) a Řecka  
(kolem 30). Náš kmen zastupovali delegáti rakouské národní gildy Pfadfinder-Gilde 
Östrreichs. Na pozvání ISGF se zúčastnil též delegát Polska a Bulharska. 
Světový výbor byl volbou doplněn o následujících šest členů (kteří nahradili šest 
odstupujících členů), zvoleni byli: Jean Luc de Paepe, Belgie; Dominique Alexandre 
Staub, Švýcarsko; Victor Santos, Portugalsko; Anton Kurnia Indonésie; Riccardo Della 
Rocca, Itálie; Helen Barker, Veká Británie. 
Volba potvrdila, že byla snaha volit členy mladší, proto žádný ze zvolených nedosahuje 
šedesáti let. Novým prezidentem byl zvolen Niels Rosenbom z Dánska a viceprezicenty 
Gerda-Maria Pazdera z Rakouska a Ahmed Benmansour z Tunisu. Příští Světová 
konference ISGF se bude konat v roce 2002 ve Vancouveru. Novým členem ISGF byla 
zvolena národní gilda z Maroka.  
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JAK DÁL S KMENOVÝMI NOVINAMI 
Asi jste si povšimli, že Kmenové noviny v tomto ročníku „utrpěly“ změnu v úpravě, 
doufám že tato vzdušnější forma bez rámečků a přesně vymezených rubrik nebude 
k horšímu. V dopisech i při osobních rozhovorech, zejména na velkých srazech a 
kmenové poradě se dovídám, že velkou oblibu mají zprávy z klubů, a zde je ten háček. 
Všechny  ostatní  rubriky lze získat relativně malým okruhem dopisovatelů, zprávy a 
zprávičky z klubů nelze zajistit jinak, než přímo od vás z klubů. V tomto čísle je jich o 
poznání méně, je to tím, že se odmlčeli dopisovatelé, kteří spolehlivě psali do každého 
čísla. Proto bych chtěl vyzvat je, a nejenom je. Napište i o vašem klubu kraťoučkou 
noticku a pokud se rozhodnete představit váš klub, váš program, někoho zajímavého 
z vašeho okolí, významnou událost vašeho klubu či střediska, vzpomínku, o kterou se 
můžete rozdělit s ostatními, udělejte to co nejdříve, nepoužívejte to staré skautské, že po 
táboře budete mít více času; není to pravda, protože se začnete stejně chystat na další.  
 

EDIČNÍ PLÁN KMENOVÉ KNIŽNICE 
Kmenová knižnice je účelovým, nevýdělečným „zařízením“ kmene OS řízeným vlastní 
„samosprávou“ podléhající náčelnictvu OS. Zabývá se vydáváním účelových tisků pro 
vnitřní potřebu kmene. Tak to zní úředně. Předpokládáme, že bude možné vydávat i 
zajímavé  reprinty starých (historických) tisků jako součást jednotlivých tematických řad. 
Bude nutné připravit Ediční plán. Prozatím tato knižnice navrhuje tyto tematické řady: 

HISTORIE Publikace a tituly o historii skautingu, zejména kmene OS, almanachy, 
kroniky, studie,  
METODIKA Příručky a publikace související s činností klubů, výchovou a vzděláváním 
členů a činovníků kmene. Zde bude vydána prvá příručka kmene: Oldskautům na cestu. 

LESNÍ ŠKOLA Pravděpodobně zahrne i řadu skript a příruček pro LŠ OS.  

LEGISLATIVA Souborné vydání legislativní dokumentace jako: Statut kmene OS, 
Organizační řád, Jednací řád a Skartační řád kmene. Řád pro výchovu a vzdělávání 
kmene, Statut LŠ OS ap., Táborový řád LŠ OS ap. Materiály z Kmenových sněmů. 

MEZINÁRODNÍ Publikace s tématy ISGF, materiály o zahraniční spolupráci a překlady 
zahraničních titulů. Zatím vydány: Nápady a náměty pro kluby OS; Jsme  členy ISGF; 
Skauting  pro dospělé.             

DALŠÍ PUBLIKACE  Kmenové noviny, jejich tematické přílohy.  

Poznámka: Je možné, že bude některé tisky vhodné vydávat na disketách příp. na CD 
discích. Do edičního plánu by bylo možné zahrnout i některé publikace související  se 
Skautskou pamětí nebo další publikace, které by zaujaly větší okruh čtenářů.  



Kmenové noviny OS 
 

18 

RŮZNÉ 
POZVÁNKA DO PAŘEZSKÉ LHOTY 
Také letos pořádají oldskautské kluby 
z Hradce Králové svůj již 4. tradiční letní 
tábor. Pobyt se uskuteční ve dnech 
26. června až 3. července 1999 v Pařezské 
Lhotě v blízkosti Prachovských skal. 
Spíme ve stanech s podsadami, vaříme si 
sami. Program i režim je ryze skautský, 
včetně rozcviček, táborových ohňů a 
nočních hlídek. Denní poplatek je 90,- Kč, 
proto je možné přijet i jen na několik dnů. 
Navíc nevadí, když s sebou vezmete i 
vnoučata. Přihlášky do 10. června 1999 
zašlete na adresu Milan Skácel, Písečná 
793, Hradec Králové, 500 09, telefon: 049 
/ 52 70 536.  
            (Pam) 
 
KULTURNÍ RADA P ŘIPOMÍNÁ   
� V soboru 24. dubna 1999 se uskuteční 
skautská pouť na horu Říp. Zveme skauty a 
skautky všech věkových kategorií. 
Rotunda na vrcholku Řípu je zasvěcena sv. 
Jiří. Možné srazy:  
• Masarykovo nádraží u pokladen v 7,00 
• Roudnice nad Labem nádraží 8,42 
• U úpatí Řípu ve směru od Roudnice 

10,45 
 
� Středa 5. května 1999 další výprava do 
zajímavé Meditační zahrady v Plzni 
spojená s prohlídkou dalších památek 
západočeské metropole. Sraz u pokladen 
na Hlavním nádraží v Praze v 8,30, nebo 
v Plzni před nádražím v 10,45 hodin. 
Prosím o účast v kroji.  
�  
V minulém čísle vypadlo z citátu TGM 
několik slov a výroky ztratily svůj význam, 
správné znění je následující.  

Dany 

BOBŘI NA ŘECE MORAVĚ 
V mf - DNES otiskli zajímavou zprávičku. 
Ekologové v litovelském Pomoraví našli 
zřejmě jediný bobří hrad v republice. Vypadá 
sice jako hradba dříví, ale ochranáři ho 
považují za vzácnost. Bobři evropští totiž 
nejsou tak pilní jako jejich kanadští příbuzní a 
přehrady nebo obydlí na břehu stavějí 
ojediněle. Přírodovědci doufají, že se jim 
podaří pozorovat je při práci.  

(mf - D20.1.99) 

Slova prezidenta T.G.Masaryka 
� „Demokratismus není jen soustava 
politická, ale také mravní, a především 
mravní“. 
� „Jsou lidé, kteří chtějí zbohatnout, a 
bohatnout, ale jsou otroky peněz. A tak, jak 
bylo řečeno Kristem, že je pánem soboty, tak i 
národ a každý jednotlivec musí být pánem 
bohatství. To jest nepodléhat materialismu, 
třeba byl ověšen sebekrásnějšími frázemi 
mravními, nýbrž být pánem peněz, umět 
čestným způsobem peníze vydělávat a 
šlechetným způsobem umět jich užívat.“ 
� „Náš úkol je rozřešit nejen otázku národní a 
jazykovou, ale také hospodářskou a sociální, 
opakuji rozřešit otázku opravdu světovou. O to 
se poctivě všichni musíme pokusit a pak 
vykonáme kus záslužné práce pro Evropu a 
lidstvo.“ 
Moc se společně omlouváme za chybu.  Gog 

S K A U T I  -  S K A U T ŮM  
(Zlín) Celkem 369 prací skautů z oboru 
kresba, grafika, reprodukce bylo vystaveno 
v budově Okresní správy sociálního 
zabezpečení ve Zlíně, tř. Tomáše Bati 
ve dnech 27. až 29 ledna 1999. Své práce 
vystavili: bratři a sestra: 

Rusek - Šaman,     Odehnal- Sama  
Komárek - Paleta, Dunča - Asketa 
Hovorka - Bonďa     Gruník - Miki 
Shöhr - Apsi           Vacek - Dževo 
Krátký - Losos      Káňa - Šedý vlk 

Úchvatová - Samurajka 
(Oldskauti Zlín) 
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KOLIK NÁS JE ? 
Již kolik let je přes všechny technické potíže sestavována Kmenová kniha.  Sestavit 
spolehlivý přehled o stavu z tolika zdrojů (ne vždy spolehlivých) není snadné. Podívejme 
se na výsledky. 
Stav členské základny členů klubů OS v roce 1998. V klubech OS je celkem 
registrováno 7633 členů, z toho 2782 (36%)  žen a 4851 (64%) mužů ve 493 klubech. V 
následující tabulce a grafu je uvedeno rozložení počtu členů v jednotlivých klubech. 

Počet členů v klubu Po čet klub ů V procentech 
do 2 členů 5 1,0 
3 - 7 členů 61 12,4 
8 - 10 členů 102 20,7 
11 - 15 členů 140 28,4 
16 - 20 členů 78 15,8 
21 - 30 členů 74 15,0 
31 - 40 členů 20 4,1 
více než 40 členů 13 2,6 

Skladba klub ů podle po čtu členů
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Graf ukazuje rozložení počtu členů v jednotlivých klubech. Největší počet klubů má od 
11 do 15 členů. Maximální počet členů v jednom klubu je 70. Velká většina klubů je 
koedukovaných. Pouze ženami je obsazeno 17 klubů a pouze muži 47 klubů.  
Věkové rozložení členů klubů OS. Pro zpracování věkového rozložení členů kmene OS 
byl použit soubor o 4865 členů. Pro tento účel je to dostatečně reprezentativní soubor.  

Věk Počet V procentech  
do 25 let 455 10,9 
26 - 29 let 116 2,8 
30 - 39 let 677 16,3 
40 - 49 let 828 19,9 
50 - 59 let  305 7,3 
60 a více let 1781 42,8 
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Jak je patrní z tabulky tvoří členové klubů staří 60 a více let 42,8% členstva. Vzhledem 
k tomu, že přírůstky do řad klubů OS z řad dospělých jsou hlavně v kategorii do 25 let a 
ty jsou zákonitě omezené, lze předpokládat pomalý a dlouhodobý pokles členské základny 
OS.  

Závěr. Proti roku 1997 došlo k poklesu o 500 členů z 8133 na 7633 členů (tj. o 6%). 
Počet klubů klesl z 502 na 493 tj. o 9 klubů (1,8%). Vykazování klubů není zcela bez 
chyb, v tomto roce byly vykázány dva kluby s nulovým počtem členů (vloni tato chyba 
zahrnovala 6 klubů). Proto je nutné věnovat registraci náležitou pozornost.  

 

Kolik oldskautů je registrováno v zemích subregionu střední  Evropa.  

 

Země 1997 1998 

Polsko - 5700 

Rakousko  2980 3000 

Německo 648  650 

Švýcarsko 300 250 

Litva - 240 

Lichtenštejnsko  200 200 

Slovensko  125 125 

Rumunsko 90 70 

Maďarsko  52 52 

Ukrajina - - 

Slovinsko - - 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

KMENOVÉ  NOVINY  OS  �  Občasník kmene dospělých.    Příspěvky zasílejte na adresu: 
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, Praha 1, Senovážné nám . 24  116 47 nebo 
Ing. Jiří Žáček, Praha 13 - Jihozápadní Město, Vackova 1551     155 00 
Technická úprava: Vladimír Sýkora. Tisk a distribuci zajišťuje Distribuční a tiskové centrum 

Neprodejné, určeno pouze pro potřebu klubů OS 
 


